
انرژی4روزنامه اخبار صنعت   دوشنبه 15 آذر 1400     شماره  1791
مديرعامل شرکت برق حرارتي :

قيمت تمام شده انرژي در کشور واقعي نيست
قيمت  بخواهيم  اگر  گفت:  حرارتي  برق  شرکت  مديرعامل 
تمام شده برق را واقعي کنيم، قيمت تمام شده هر کيلووات برق 

حدود 2 هزار تومان است.
گفت:  حرارتي  برق  شرکت  مديرعامل  طرزطلب  محسن 
صحبت هاي  نيستيم.  کشور  در  برق  قيمت  افزايش  دنبال  به  ما 

مطرح شده در خصوص افزايش قيمت برق صحت ندارد.
او ادامه داد: در واقع هدف ما اين است که قيمت سوخت را 
در کشور واقعي کنيم، هزينه تبديل انرژي حدود 2 تا 2.5 سِنت 

يعني معادل 700 تومان است.
شده  تمام  قيمت  گفت:  حرارتي  برق  شرکت  مديرعامل 
اگر  واقع  در  است.  سوخت  و  تبديل  هزينه  اساس  بر  توليد 
بخواهيم قيمت تمام شده برق را واقعي کنيم، قيمت تمام شده 

هر کيلووات برق 2 هزار تومان است.
او بيان کرد: با توجه به بحراني بودن شرايط برق در کشور 
بايد ديد که سرمايه گذاران در اين بين چه پيشنهاداتي خواهند 

داشت.
طرزطلب تصريح کرد: ما برنامه اي براي افزايش قيمت برق 
بودجه  و  برنامه  سازمان  يعني  نويس  بودجه  اصلي  نظر  نداريم. 
واقعي کردن قيمت سوخت به صورت تدريجي و دريافت هزينه 

نيروگاهي است. واقعي سوخت 
در  انرژي  توليد  بخش  در  متولي  عنوان  به  گفت:  او 
ساير  همانند  کشور  در  سوخت  قيمت  که  مي خواهيم  کشور 
اتفاقات  که  است  اين  بر  احتمال  شود.  واقعي  ديگر  کشور هاي 
کشور  سوخت  بهاي  افزايش  بخش  در   1401 سال  در  مهمي 

گيرد. صورت 
اين هم مصطفي رجبي مشهدي سخنگوي صنعت  از  پيش 
کرده  تکذيب  را  برق  قيمت  افزايش  بر  مبني  خبري  کشور  برق 
اول  افزايش قيمت طبق مصوبه، در هر ساله  اين اساس  بر  بود. 

ارديبهشت به ميزان 7 درصد اعمال مي شود.

انرژي مجلس: رئيسه کميسيون  عضو هيئت 

صادرات نفت ايران وضع مطلوبي دارد
عضو هيئت رئيسه کميسيون انرژي مجلس شوراي اسلامي 
تهاتر  طريق  از  و  دارد  مطلوبي  وضع  ايران  نفت  صادرات  گفت: 
نفت با کالا و خدمات شرايط بهتري را نيز تجربه خواهيم کرد.

بانک  آمارهاي  طبق  اينکه  بيان  با  حسين زاده  حسين 
مرکزي و گزارشي که جواد اوجي، وزير نفت در نشست مشترک 
کميسيون  اعضاي  با  نشست  حال  عين  در  و  دولت  و  مجلس 
قابل توجهي  رشد  کشور  نفت  فروش  کرد،  ارائه  مجلس  انرژي 
روند  معتقدم  نيز  بنده  گفت:  است،  داشته  پارسال  به  نسبت 
صادرات  و  است  افزايشي  گذشته  با  مقايسه  در  نفت  فروش 

دارد. مناسبي  پتروشيمي وضع 
بايد  نفت،  صادرات  افزايش  بر  افزون  هم اکنون  افزود:  وي 
نگاه بلندمدت و محوري بر نگهداشت و صيانت از ازدياد برداشت 
بيشتر  هرچه  توسعه  به  مي تواند  موضوع  اين  زيرا  باشيم،  داشته 

صنعت نفت و پتروشيمي منجر شود.
انرژي مجلس به موضوع تهاتر  عضو هيئت رئيسه کميسيون 
بسيار  ظرفيت  نفت،  تهاتر  بي شک  کرد:  تصريح  و  اشاره  نيز  نفت 
مطلوبي براي سرمايه گذاري در پروژه هاي عمراني به شمار مي آيد و 

وضع صادرات نفت را هم در شرايط بهتري قرار خواهد داد.
ايران،  ميان  گازي  سه جانبه  قرارداد  به  حسين زاده 
سه جانبه  توافق  کرد:  عنوان  اشاره  نيز  آذربايجان  و  ترکمنستان 
به  کمک  آذربايجان  و  ترکمنستان  ايران،  گازي  سوآپ 
هم  تحريم  داد  نشان  قرارداد  اين  امضاي  و  است  تحريم شکني 

نمي تواند در اين بخش به ما آسيب بزند.

و  پتروپالايشگاه ها  به سمت  انرژي مجلس گفت: حرکت  دبير کميسيون 
ساخت مواد شيميايي اجتناب ناپذير است چون هم تنوع محصولات دارند، هم 

تحريم ناپذير هستند و هم ارزش افزوده بالاتري توليد مي کنند.
تکميل زنجيره ارزش نفت و گاز و جلوگيري از خام فروشي نفت خام يکي از 
سياست هاي ثابت برنامه هاي بالادستي از جمله سياست هاي کلي اقتصاد مقاومتي 
و برنامه ششم توسعه است. به همين منظور و در پي افزايش ظرفيت پتروپالايشي 
کشور مجلس شوراي اسلامي قانوني را در سال 98 به منظور تسهيل شرايط تأمين 
مالي پتروپالايشگاه ها و مشارکت بخش خصوصي در اين صنعت تدوين کرد که 
گام رو به جلويي حساب مي شد. اين قانون پس از گذشتن از مراحل کسب اذن 
رهبري براي استفاده از منابع صندوق توسعه ملي، تصويب در مجلس، تدوين و 
ابلاغ آئين نامه اجرايي توسط دولت، مجوزهاي نهايي از هيأت امناي صندوق توسعه 
ملي را در ارديبهشت سال جاري کسب کرد. همچنين اصلاحيه اين قانون هم در 

خردادماه امسال در مجلس شوراي اسلامي تصويب شد.
در همين راستا عبدالعلي رحيمي مظفري عضو هيأت رئيسه کميسيون انرژي 
مجلس شوراي اسلامي در گفت وگو با خبرنگار مهر گفت: قانون حمايت از توسعه 
ظرفيت پتروپالايشگاهي در ايران سال 98 تصويب شده بود اما در بحث اجرا 
يک ايراداتي وجود داشت که نمايندگان مجبور شدند از طريق آئين نامه 234 
مجلس شوراي اسلامي اقدام کنند. همچنين نمايندگان در برهه اي هم هيأت 
امناي صندوق توسعه ملي، هم سازمان برنامه بودجه و وزير نفت را جمع کردند 
تا اين طرح اجرايي شود اما متأسفانه نتيجه اي در اين زمينه حاصل نشد و در 
نهايت طبق ماده ي 234 عمل شد و مسئولين سابق نيز اخيراً براي پيگيري قضائي 

معرفي شدند.
وي با بيان اينکه مصوبه جديدي که در مجلس مطرح شد در راستاي 
تکميل و به نحوي اصلاح و کمک به مصوبه قبلي بود، افزود: انتظار مي رود 
واقعاً بخش خصوصي به معناي واقعي پاي کار بيايد نه اينکه صرفاً پالايشگاه ها 
به  که  بخش هايي  و  خصولتي  بخش هاي  به  ما  جديد  پتروپالايشگاه هاي  و 
نحوي زيرمجموعه ي صندوق هاي دولتي و سازمان هاي عمومي دولتي هستند، 

سپرده شود.
با  نفت  وزارت  که  است  اين  هم  ما  انتظار  کرد:  تأکيد  مظفري  رحيمي 
مشوق هاي لازمي که در اين حوزه ديده شده، در بحث سرمايه گذاري، تنفس 
خوراک و صدور مجوزها سرمايه گذاران را تشويق کند تا بخش خصوصي بتواند 
در عرصه ساخت پتروپالايشگاه ورود کند و سرمايه گذاري هاي جديدي در صنعت 

پايين دست نفت انجام دهد.
دبير کميسيون انرژي مجلس در رابطه با مزاياي اصلاح قانوني نسبت به قانون 
قبلي گفت: در بحث سرمايه گذاري و بحث تنفس خوراک و همچنين تسهيل 
صدور مجوزها، اصلاحاتي در قانون اعمال شده و روند کار آسان تر است. ضمن 

اينکه بخش خصوصي مي تواند راحت تر سرمايه گذاري کند.
وي در رابطه با چالش هاي بخش خصوصي در اين صنعت گفت: اول اينکه 
قدرت رقابتي که بخش هاي خصوصي بايد داشته باشند، نسبت به بخش هاي 
عمومي، دولتي و سازمان هاي وابسته به دولت که گاهاً سرمايه گذاري مي کنند؛ 
کمتر است. از طرفي بعضي از مسائل تحريمي اثر گذار مي شود که اين موضوع 
نياز به حمايت بيشتر دولت دارد. البته در رابطه با مسائل تحريمي که مي تواند 

سرمايه گذار را اذيت کند با قانون تنفس خوراک، شرايط را تسهيل کرديم که اگر 
در وضعيت بهره برداري مشکلي ايجاد شد که واقعاً از جانب سرمايه گذار نبود 
بلکه ناشي از سياست هاي اقتصادي که در حوزه روابط بين المللي بوجود آمده به 
واسطه اين قانون بتوانيم قسمتي از مشکلات را جبران کنيم. به هرحال موانعي 
بر سر راه بخش خصوصي است مثل گرفتن مجوز، گرفتن خوراک، قدرت رقابت 
پذيري و … همه ي اين ها عواملي است که مي تواند مانعي باشد. بحث بازار فروش 
نيز به همين منوال است، وقتي پاي سازمان هاي دولتي وسط مي آيد طبيعتاً بيشتر 

آسيب را در حوزه تأمين مواد اوليه و فروش محصولات بخش خصوصي مي بيند.
بر ترجيح  تأکيد  با  نماينده مردم سروستان در مجلس شوراي اسلامي 
نقش حمايتي وزارت نفت به جاي ورود در بحث احداث پالايشگاه ها گفت: 
ببريم.  تنظيم گري  سمت  به  تصدي گري  نقش  از  را  نقش مان  ما  بايستي 
اتفاق افتاده است و شايد کمتر از بيست  خصوصي سازي پتروشيمي ها اسماً 
درصد پتروشيمي هاي ما به بخش خصوصي واگذار شدند. غالباً سازمان هاي 
وابسته به دولت خريدار و سرمايه گذار آن ها هستند و يا اينکه دست خود 
دولت است لذا نمي شود اين روند را خصوصي سازي دانست. خصوصي سازي 
به معناي واقعي بايد انجام شود طوري که اگر قرار است رقابتي در بازار بوجود 

آيد، اين رقابت يکسان در شرايط مساوي براي همه باشد.
وي در خصوص سازوکار تأمين مالي پروژه ها در بورس گفت: قطعاً مسئله 
مربوط به تنفس خوراک جذابيت سرمايه گذاري را بالا برده است و در صورتي که 
در بورس شرايط ما واقعي باشد، تأمين مالي پروژه هاي نفتي از طريق بازار سرمايه 

به راحتي امکان پذير است.
رحيمي مظفري در پايان خاطرنشان کرد: قطعاً آن چيزي که براي آينده 
تصور مي شود استفاده از سوخت هاي تجديدپذير و حذف سوخت هاي فسيلي 
در آينده است. حرکت ما نيز به سمت سرمايه هاي پتروپالايشگاهي و ساخت 
دارند، هم  تنوع محصولات  آنها هم  است چون  ناپذير  اجتناب  مواد شيميايي 
تحريم ناپذير هستند و هم ارزش افزوده بالاتري دارند در نتيجه درصد بهره وري 

بالاتري مي توانند ايجاد کنند.

مديرعامل شرکت مهندسي و توسعه گاز ايران امضاي قرارداد سه جانبه سوآپ 
گاز ميان ايران، ترکمنستان و آذربايجان را بازسازي و احياي رابطه اي تخريب شده 
توصيف کرد و گفت: اين ظرفيت وجود دارد که ما اين روزنه ايجادشده را عميق 

کنيم و گسترش دهيم.
ايران،  ميان  قرارداد سه جانبه سوآپ گاز  امضاي  به  اشاره  با  نوشادي  رضا 
ترکمنستان و آذربايجان، درباره اينکه اين قرارداد چه تأثيري در بن بست شکني 
ديپلماسي انرژي به ويژه با همسايگان دارد، اظهار کرد: من از پيشينه مذاکرات 
سوآپ گاز و واردات گاز اطلاع دارم، يعني خط به خط مذاکرات وزير پيشين و 
مديران پيشين را با ترکمنستان مرور کردم، بنابراين مطالب را با اشراف خدمت 

شما عرض مي کنم.
وي ادامه داد: نخست اينکه ايران توانسته رابطه اي تخريب شده را بازسازي و 
احيا کند. در دوره پيشين وزير وقت مي توانست شرکت ملي گاز را به موافقت و 
نقطه مشترک برساند اما در عمل اعلام کردند که ديگر رئيس هيئت مديره گاز 
نيستند، گاز هيئت مديره دارد و خودش تصميم مي گيرد، در حالي که مي توانست 
بزرگي کند و اين رابطه را نگه دارد، اما به طرف ترکمن اعلام شد که شما سراغ 

موارد حقوقي و داوري برويد و از آنجا دنبال حقتان باشيد.
رابطه با ترکمنستان بازسازي شد

مديرعامل شرکت مهندسي و توسعه گاز ايران تأکيد کرد: در حالي که مدنظر 
طرف ترکمن، تفاهم بود. با اين تفاسير رابطه اي را تخريب کرديم و حسن قراردادي 

که اکنون امضا شده اين است که اين رابطه، بازسازي شده است.

نوشادي با اشاره به اهميت راهبردي اين قرارداد، گفت: به هر حال ترکمنستان 
ذخاير گازي دارد، هرچند در مقدار آن اغراق هم شده است، اما اگر ما از اين کشور 
گاز دريافت کنيم، شبکه اي داريم که مي توانيم آن را به آذربايجان، ارمنستان، 
ترکيه و عراق ارسال کنيم و اين شبکه ها اکنون در دسترس هستند، بنابراين اين 

ظرفيت وجود دارد که ما اين روزنه ايجادشده را عميق کنيم و گسترش دهيم.
وي افزود: نکته قابل توجه ديگر اينکه اکنون دو خط لوله مهم در منطقه 
در حال احداث و هر دو براي دور زدن ايران است؛ يکي خط لوله تاپي است 
)ترکمنستان، افغانستان، پاکستان و هند( که اين خط لوله به دليل ناامني هاي 
موجود در افغانستان و قسمت هايي از پاکستان به محاق رفته و رقيب خط لوله 
صلح ماست. ما خط لوله صلح را سال هاست که احداث کرديم )حدود يک دهه( و 
يک تا 2 ميليارد دلار براي خط لوله IPI )ايران، پاکستان، هند( هزينه کرده ايم که 
همان خط لوله موسوم به صلح است. در شرايط جديد ما مي توانيم از ترکمنستان 
گاز دريافت گنيم و به پاکستان انتقال يابد که اين ظرفيت دوم سوآپ است، به ويژه 
که رقباي سياسي منطقه اي و جهاني ما دنبال خط تاپي هستند و سهامدار اين 

خط شده اند.
ترکمنستان چه ظرفيت ديگري براي ما دارد؟

مديرعامل شرکت مهندسي و توسعه گاز ايران يادآور شد: ارتباط بد گازي ما 
با ترکمنستان در پنج سال گذشته، تجارت ما در ديگر زمينه هاي غير انرژي را هم 
متأثر کرد، يعني باقي تجارت ها و مبادله هايي که داشتيم، متأثر شد. احياي اين 
رابطه مي تواند احيا و تقويت ديگر زمينه هاي تجاري را نيز در پي داشته باشد، اما 
ترکمنستان چه ظرفيت ديگري براي ما دارد؟ يک خط لوله TCP است که در 
درياي خزر در حال احداث و براي دور زدن ايران است، کل خطوط منطقه اي که 
به نوعي ايران با آنها درگير است ترجيح مي دهند يک خط و مسير غيراقتصادي 
پيدا کنند، اما ايران را انتخاب نکنند و اينها رقباي منطقه اي و دشمنان بين المللي 

ما هستند.
 pipeline Caspian  Through( TCP( نوشادي ادامه داد: خط لوله
براي دور زدن ما از درياي خزر )که عمق بسيار زيادي هم دارد( است، مي خواهند 
يک خط لوله بسيار گران را براي رساندن گاز به آذربايجان اجرا کنند، اما ما 
مي توانيم بدون اينکه ميلياردها دلار هزينه شود يک پيشنهاد جابه جايي گاز داشته 

باشيم، از طرفي رابطه ما با جمهوري آذربايجان و ارمنستان وضع خوبي دارد و 
مي توانيم حد واسطي بين ترکمنستان و به ويژه در گام نخست بين دو کشور 
آذربايجان و ارمنستان شويم و بخش خصوصي ما مي تواند وارد اين داستان شود.

وي تصريح کرد: اين اهميت همکاري ما با ترکمنستان است که مي تواند يک 
همکاري واقعي منطقه اي را شکل دهد؛ اينها مسائل قابل حصول و قابل وصول 
است. من شخصاً دو هفته پيش اميد نداشتم که اين اتفاق به وقوع بپيوندد، به دليل 
اينکه اگر ما به داوري نمي رفتيم همان 1.8 ميليارد دلار را پرداخت مي کرديم، 
)هرچند اکنون در پرداخت تأخير داريم ماهانه حدود 9 ميليون دلار جريمه يا 
تأخير رأي داوري را مي دهيم( و مي توانستيم با مذاکره آن را بهتر حل کنيم. 
در اصل مراجعه به مراجع حقوقي براي کساني که همسايگان و شرکاي تجاري 
ما هستند بايد در کمترين حالت اتفاق بيفتد و اگر شرکت ملي گاز نتوانست 
مسائلش را حل کند، وزير نفت بايد وارد شود، اگر وزير هم نتوانست هيئت دولت 

و رئيس جمهوري.
مديرعامل شرکت مهندسي و توسعه گاز ايران تأکيد کرد: البته اين گونه 
نيست که ما به هيچ وجه مراجعه به مراجع حقوقي و داوري نداشته باشيم، به 
هر حال داوري هم يک ابزار است که جاهايي به کار مي آيد. در اين باره واقعيت 
اين است که هم ترکمنستان براي انتقال گاز به ايران سرمايه گذاري کرده و هم ما 

سرمايه گذاري کرديم و اين خواب سرمايه طرفين را آزار مي دهد.
دريافت گاز از ترکمنستان و جلوگيري از افت فشار

نوشادي افزود: حال مي خواهم به طور کامل فني صحبت کنم، يعني بحث هاي 
سياسي، مديريتي و ديپلماسي انرژي نيست. در اين شبکه گسترده بي نظير خط 
لوله که ما در کشور داريم عمده مخازن گازي ما در جنوب و جنوب غرب کشور 
است که اينها را بايد با يک هزينه بسيار زياد به شمال شرق منتقل کنيم که 2 تا 
3 هزار کيلومتر آن طرف تر است و انتقال اين گاز انرژي زيادي مي برد. پس انتخاب 

اين گزينه صرفه جويي انرژي را در بردارد.
از  و  از شمال کشور  اين در حالي است که مي توانيم  بيان کرد:  نوشادي 
ترکمنستان گاز بگيريم و به عراق و ترکيه و آذربايجان بدهيم و اين مسير نزديک تر 
است، در ضمن اينجا نقطه ضعف شبکه ماست زيرا از پارس جنوبي خيلي دور است 

و سريع تر از همه جا دچار افت فشار مي شود.

دبير کميسيون انرژي مجلس تأکيد کرد؛

ترجيحنقشحمايتيوزارتنفتبهجاياحداثپتروپالايشگاهها

مديرعامل شرکت مهندسي و توسعه گاز ايران تأکيد کرد

بازسازي و احياي رابطه اي تخريب شده با امضاي قرارداد سوآپ گاز

اخبار

ديگر،  مردم نهاد  سازمان  هر  مانند  محک 
ارتباط  ميزان  از  را  خود  اجتماعی  اعتبار  و  وزن 
در  ارتباط  اين  می کند.  دريافت  جامعه  بدنه  با 
اول  می شود:  تعريف  شکل  دو  به  محک  مؤسسه 
بهره مندی  دوم  و  نيکوکارانه  کمک های  دريافت 
مؤسسه.  داوطلبان  داوطلبانه  فعاليت های  از 
نامی  محک  نام  امروز  مردم،  اعتماد  پايه  بر 
کسانی  برای  آن  مأموريت  و  است  شده  شناخته 
تعداد  نام محک آشنايند، معلوم است ولی  با  که 
نفوذ  ميزان  و  اهميت  از  عزيزان  اين  از  زيادی 
مؤسسه  در  داوطلبانه  فعاليت های  گسترش  و 
پايه  بر  محک  بنای  ندارند.  دقيقی  اطلاع  محک 
بدو  در  است.  گرفته  شکل  داوطلبان  فعاليت 
که  کسانی  تمام  و  قدس  سعيده  محک،  تأسيس 
شکل  به  بوده اند،  پايه گذاران  ابتدايی  حلقه  جزو 
هيأت  امروز،  همين  می کردند.  فعاليت  داوطلبانه 
امنا و مديره مؤسسه محک – به عنوان اصلی ترين 
– همگی داوطلبند و هيچ  تصميم سازان سازمان 
نمی کنند.  دريافت  فعاليت هايشان  بابت  وجهی 
زنده نام پروفسور پروانه وثوق در مدت فعاليتشان 
داوطلبانه  را  بيمارستان محک، 1460 کودک  در 

مداوا کردند.
شهره زرگر، مدير واحد داوطلبان پس از بيان 
اعضای  داوطلبانه  »اقدامات  گفت:  توضيحات  اين 
مبتلا  کودکان  رساندن  برای  محک  بزرگ  خانواده 
تاريخی  خاطره  از  ابد  تا  سلامتی،  به  سرطان  به 
نخواهد  پاک  انسان دوستانه  داوطلبانه  فعاليت های 

شد.«
وی با بيان آنکه تجربه نشان داده است، در 
از  تمام اين سال ها هيچ مشکلی نتوانسته ذره ای 
حمايت و انگيزه نيروهای داوطلب را برای خدمت 
به کودکان مبتلا به سرطان و خانواده هايشان، کم 
اجتماعی  مسئوليت های  از  »يکی  داد:  ادامه  کند 
محک حفظ سلامت افراد و اقشار مختلف جامعه 
منظور  به  کرونا،  ويروس  شيوع  با  بنابراين  است. 
تمامی  سلامت  و  اجتماعی  فاصله گذاری  حفظ 
داوطلبانه  فعاليت های  از  زيادی  تعداد  ذيربطان 
متوقف شد. اما در همين ايام داوطلبان زيادی با 
ما در ارتباط و منتظر بودند تا شرايط برای حضور 
ايشان فراهم شود. در همين شرايط بيش از 400 
داوطلب با انجام پروژه های تحقيقاتی، مارکتينگ، 

توليد محصول، فعاليت در بخش قلک، صندوق و 
مددکاری همراه محک شدند تا مشکلات ناشی از 
روند درمان  ادامه  بر  تأثيری  ويروس کرونا  شيوع 

کودکان نداشته باشد.«
با  روزها  اين  که  »خوشحاليم  افزود:  زرگر 
شده  انديشيده  تمهيداتی  واکسيناسيون  انجام 
دوز   دو  که  اداری،  بخش های  داوطلبان  تا  است 
واکسن خود را دريافت کرده اند، بتوانند با رعايت 
محک  در  خود  فعاليت  به  بهداشتی  پروتکل های 

ادامه دهند.«
زرگر با بيان آنکه در سراسر جهان فعاليت های 
و  اهداف  پيشبرد  در  سازنده ای  نقش  داوطلبانه 
چشم اندازهای مؤسسات خيريه و مردم نهاد دارند 
ادامه داد: »توجه به کيفيت زندگی کودکان مبتلا 
توجه  با  است.  محک  اهداف  از  يکی  سرطان  به 
به آنکه با شيوع ويروس کرونا اقامتگاه های محک 
مستقر  مهمان پذيرها  در  کودکان  و  شد  تعطيل 
اجتماعی  به زودی داوطلبان مددکاری  می شوند، 
کودکان  اقامت  محل  که  مهمان پذيرهايی  در 
مبتلا به سرطان و خانواده هايشان هستند، حضور 
ايشان را به  اقامت  تا شرايط مکان  خواهند يافت 
دقت و به شکل مستمر  ارزيابی کنند و از مناسب 
بودن شرايط اسکان اين عزيزان مطمئن شوند. در 
آينده نزديک  اگر شرايط اقامتگاه ها مناسب  باشد، 
قصد داريم تا امکانات رفاهی و سرگرمی همچون 
اتاق بازی را با همراهی داوطلبان برای فرزندان مان 

در آنجا راه اندازی کنيم.«
سوی  »از  داد:  ادامه  داوطلبان  واحد  مدير 
بيمارستان  در  پذيرش  فضای  تغيير  با  ديگر 
از  تعدادی  محک  کودکان  سرطان  فوق تخصصی 
داوطلبان برای ارائه راهنمايی های لازم و پاسخ به 
شده اند.  مستقر  بخش  اين  در  خانواده ها  سؤالات 
و  قديمی  داوطلبان  کمک  از  قسمت  اين  در 
آموزش ديده در حوزه مددکاری اجتماعی استفاده 
می شود. با قرار گرفتن ميز بازی به منظور ايجاد 
فضايی دوستانه برای کودکانی که برای اولين بار 
پا به بيمارستان می گذارند، داوطلبان کار با بيمار 
بازی های  انجام  قصه خوانی،  شدند.  مستقر  نيز 
آموزشی و سرگرم کردن قهرمانان کوچک محک 
به  انجام می شود.  داوطلبان  توسط  اين بخش  در 
شرح  با  نيز  اجتماعی  مددکاری  داوطلبان  علاوه 

حضوری  فعاليت  انجام  برای  متفاوت تری  وظايف 
در ساير بيمارستان های دولتی و دانشگاهی دارای 
محک  جز  به  کودکان  آنکولوژی  و  خون  بخش 
و  بيماران  پرونده های  روزها  اين  می شوند.  آماده 
گزارشات مرتبط با آن به صورت ديجيتالی يا در 
محک  برای  پست  از  استفاده  با  محدودی  مواقع 
اطلاعات  موظف اند  داوطلبان  می شود.  ارسال 
در  همکاران  به  را  پرونده  ايجاد  برای  موردنياز 
فرم هايی  در  را  وضعيت شان  کنند،  منتقل  محک 
وارد کرده و توضيحات لازم را در اختيار خانواده 
مددکاران  با  همزمان  صورت  به  آنها  دهند.  قرار 
تا  ارتباط اند  در  محک  روانشناسان  و  اجتماعی 
ذيربطان  اصلی ترين  برای  مشکلی  کوچک ترين 
هستند  ايشان  خانواده های  و  کودکان  که  محک 

به وجود نيايد.«
از  محک  حمايت  آنکه  به  اشاره  با  وی 
سراسر  و  نمی شود  محدود  تهران  به  فرزندانش 
ايران را دربرمی گيرد، درخصوص فعاليت داوطلبان 
در ساير استان های کشور به جز تهران ادامه داد: 
»هميشه نيکوکارانی در ساير شهرها و استان های 
کشور تمايل به کار داوطلبانه برای محک را دارند، 
به  را  بنابراين در تلاش هستيم آموزش های لازم 
تا  دهيم  قرار  اختيارشان  در  غيرحضوری  صورت 
حداقل يک روز در ماه در بيمارستان های دولتی 
و دانشگاهی دارای بخش خون و آنکولوژی اطفال 
خدمات  و  يابند  حضور  سکونت شان  محل  شهر 
حمايتی محک را به فرزندان مان و خانواده هايشان 
و  شهرها  از  برخی  در  نيز  هم اکنون  دهند.  ارائه 
خدمت رسانی  حال  در  فعال  داوطلبان  استان ها 

هستند.«
کار  بزرگی  »توصيف   گفت:  پايان  در  زرگر 
داوطلبانی که در دو سال گذشته يار و ياور محک 
اين  از  پيش  تا  است.  دشوار  بسيار  بسيار  بودند 
داوطلبان وقت و دانش ارزشمند خود را در اختيار 
مؤسسه محک قرار می دادند ولی در دو سال گذشته 
سلامت خود را نيز به خطر انداختند تا در کنار محک 
بمانند. اين حجم از فداکاری و عشق سرمايه بزرگ 
محک در ادامه مسير فعاليتش است.  باور داريم که 
به پشتوانه اين سرمايه عظيم انسانی روزی خواهد 
رسيد که  بتوانيم بهبودی تمامی 20 هزار فرزند تحت 

درمانمان را جشن بگيريم.«

گفتگو با مدير واحد داوطلبان محک به مناسبت روز جهانی داوطلب:

 کرونا ذره اى از همراهی داوطلبان 
براى خدمت به کودکان محک کم نکرده است


